
گروه اقتصادی -هدف اصلی دولت در پروژه نهضت 
ملی مسکن آن است که علاوه بر ساخت واحدهای مسکونی، 
زیرساخت ها و امکانات لازم برای زندگی در مناطق هدف 
این طرح مثل حمل و نقل، امکانات رفاهی، خدماتی، درمانی، 
آموزشــی، ورزشی و غیره را محقق کند.دولت سیزدهم در 
راســتای اجرای قانون جهش تولید و تامین مسکن مصوب 
شهریور ۱۴۰۰ برنامه ریزی برای ساخت چهار میلیون واحد 
مسکونی در مدت زمان چهار سال در دستور کار قرار داد. تا 
کنون بیش از ۱.۳ میلیون واحد در قالب این برنامه به مرحله ی 
ساخت رسیده است. طبق طرح جامع مسکن نیز با توجه به 
ازدواج های ســالیانه، مهاجرت و نیاز به نوسازی بافت های 
فرسوده باید سالیانه یک میلیون مسکن در کشور ساخته شود.

اما تجربه پروژه های دولتی در ســال های گذشته نشان داده 
که توجه صرف به ساخت مسکن و بی توجهی به خدمات 
و امکانات می تواند منجر به هدررفت منابع در سایت هایی 
شود که طرح های دولتی در آن به اجرا درمی آید. ساکنان این 
مناطق با انواع چالش ها در دریافت خدمات مواجه می شوند 

و این موضوع می تواند منجر دلسردی آنها از محیط زندگی 
و بعضا خالی از سکنه ماندن این مناطق شود.در این خصوص 
دولت سیزدهم در ساخت مسکن اهتمام ویژه ای به الگوی 
زیرســاخت ها و خدمات روبنایــی و زیربنایی دارد. هدف 
دولت صرفا مسکن ســازی نیست بلکه شهرسازی است. 
برای تحقق این هــدف، چندی پیش ۲۵۰ میلیارد تومان از 
محل صندوق ملی مســکن به تامین زیرســاخت های آب 
و برق ســایت های نهضت ملی مســکن اختصاص یافت. 
صدور مجوز تامین زیرســاخت هــا از جمله آب و برق از 
منابع داخلی و صندوق ملی مسکن ارائه شد و وزارت نیرو 
مکلف شــده زیرساخت های نهضت ملی مسکن را تامین 
کند.مهرداد بذرپاش ـ وزیر راه و شهرسازی اوایل سال جاری 
در این خصوص گفت: بازرســی مشترکی بین وزارت راه 
وشهرسازی و وزارت کشور در ۱۰ استانی که عملکرد پایینی 
داشــته اند شکل می گیرد و ارزیابی عملکرد پایین استان ها 
و چرایی کم کار بودن آنها مشــخص شــود و مکانیزم های 

تشویقی و تنبیهی در این خصوص گذاشته شود.
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اقتصادی

گــروه اقتصادی-هیأت عالی 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلــی نظام به ریاســت آیت الله آملی 

لاریجانی تشکیل جلسه داد.
هیــأت عالی نظارت بر حســن 
اجرای سیاســت های کلــی نظام، در 
اولین دستور جلسه فوق العاده امروز 
خــود، لایحه دو فوریتــی و مصوبه 
مجلس در خصــوص »الحاق موادی 
به قانون ســاماندهی صنعت خودرو« 
از نظر عدم مغایرت با سیاســت های 

کلی نظام را بررسی کرد.
کمیســیون نظــارت دبیرخانه 
مجمــع به این الحاقیه کــه مربوط به 
واردات خودروهای کارکرده اســت، 
چند مغایرت و ابهام از جمله مغایرت 

با جزء ۷ و۳ ماده ۹ سیاست های کلی 
قانونگذاری، بند ۱ سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی و بند ۷ سیاست های 
کلی تولید ملی و بند ۲ سیاســت های 
کلی برنامه هفتم را تشــخیص داده و 

گزارش کرده بود.
واردات موجب ایراد لطمه به 

تولید داخلی نمی شود
آیت الله آملــی لاریجانی در این 
جلسه با اشاره به برخی استدلال های 
اعضای هیأت عالی نظارت و مجمع در 
موضوع رسیدگی به موضوع واردات 
خودرو، گفت: با توجه به موافقت کلی 
مجمع تشخیص مصلحت با واردات 
خودرو و نیز آمارهای موجود از میزان 
نیاز به خودرو، کســری بازار خودرو 

حتــی بــا واردات تأمین نمی شــود. 
واردات موجب ایــراد لطمه به تولید 
داخلی نمی شــود. از ســوی دیگر، 
تعیین اولویت تأمیــن ارز با دولت و 
بانک مرکزی اســت. این مصوبه نکته 
جدیدی ندارد و مغایر سیاســت های 

کلی نیست.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام افزود: قرار نیســت همه کسری 
نیاز داخل از محل واردات تامین شود. 
همانگونه که در مورد واردات دارو و 
تجهیزات پزشــکی، اختیار به دولت 
داده شــده است، در مورد خودرو هم 
می توان اختیار را به دولت داد. مجمع 
در خصــوص واردات خــودرو نظر 
مســاعد داد، در این مورد هم می تواند 

موافقت کند.
در این جلســه برخی از اعضای 
هیأت عالی نظــارت بر مغایرت این 
مصوبه با برخی از سیاســت های کلی 
تأکید و به تبعات ارزی و مشکلات فنی 
و خدمات پس از فروش خودروهای 

وارداتی کارکرده اشاره کردند.
در ادامه جلســه و پــس از بیان 

نظــرات برخــی از اعضــای هیأت 
عالــی نظارت، محمدباقــر ذوالقدر، 
دبیــر مجمــع تشــخیص مصلحت 
نظــام با تأکید بر مجــاز بودن دولت 
برای واردات خــودرو، افزود: نیاز به 
لایحــه ای بــرای واردات خودروی 
کارکــرده نبود. غیــر از ابهام مربوط 
به »انتقــال فناوری« ســایر ایرادات 

کمیســیون نظارت دبیرخانــه وارد 
نیســت. اکنون دو میلیون متقاضی در 
سامانه خرید خودرو ثبت نام کرده اند 
و از آن سو ۲۵ درصد تولیدات داخلی 
به جایگزینی خودروهای فرســوده 
و ۵۰ درصد آن به طرح جوانســازی 

جمعیت تعلق می گیرد.
وی ادامــه داد: بنابرایــن تولید 

داخلی با ظرفیت حداکثر یک میلیون 
و ۲۰۰ هــزار واحدی بــه هیچ وجه 
تکافوی نیــاز را نمی کند، مضاف بر 
اینکه در این مصوبه، ضوابط منطقی و 
دقیقی برای تأمین ارز، ملاحظات فنی، 
زیست محیطی و شرایط واردکنندگان 

خودروی کارکرده، ذکر شده است.
در نهایــت پس از بحث و تبادل 
نظر اعضای هیــأت عالی نظارت بر 
حسن اجرای سیاست های کلی نظام، 
واردات خودروهای کارکرده را مغایر 

سیاست های کلی ندانستند.
مصوبــه  مغایــرت 
»ساماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره بها« با سیاســت های 

کلی نظام
بنــا بر ایــن گــزارش در ادامه 
جلســه هیأت عالی نظارت، بررسی 
»ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره 
بها« از نظر عدم مغایرت با سیاست های 

کلی نظام در دستور قرار گرفت.
کمیســیون نظــارت دبیرخانه 
مجمــع، در مورد متعــددی مصوبه 
مجلس را مغایر سیاســت های کلی 
دانســته بود که پــس از توضیحات 
نماینــدگان دولت و اقبال شــاکری 
عضو کمیسیون عمران مجلس، با رای 
اعضای هیئت عالی نظارت، ماده ۶ این 
مصوبه در خصوص الحاق یک تبصره 

به قانون مالیات های مستقیم مغایر بند 
۱ سیاســت های کلی امنیت قضایی 
)اصلاح ساختار نظام قضایی کشور( 
و مغایــر جزء ۳ بند ۹ سیاســت های 
کلی نظام قانونگذاری )رعایت اصول 
قانونگذاری و قانون نویســی( دانسته 

شد.
اعضــای هیأت عالــی نظارت، 
همچنین ماده ۸ )تعیین و اعلام سقف 
یا میزان افزایــش اجاره بها( و تبصره 
۳ ماده ۱۱ )بررســی تایید یا رد فسخ 
توسط دادگاه صالح غیرحضوری( را 
مغایر بند ۱ سیاســت های کلی امنیت 

قضایی دانستند.
هیأت عالی نظارت، ماده ۱۳ این 
مصوبه در خصوص اخذ عوارض از 
اعیان غیر متناسب با کاربری های ثبت 
شده، را مغایر جز ۳ بند ۹ سیاست های 
کلی نظام قانون گذاری )رعایت اصول 
قانونگذاری و قانون نویسی( دانستند.

در این جلسه محمدباقر ذوالقدر 
دبیر مجمع، علی آقامحمدی، ســعید 
جلیلی، محمد جواد ایروانی، حسین 
مظفــر، ســید مرتضی نبوی، ســید 
مصطفی میرســلیم، حجت الاســلام 
مجید انصــاری و محمدرضا باهنر از 
اعضای هیأت عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی نظام حضور 

داشتند.

هیات عالی مجمع تشخیص، 
مصوبه واردات خودروی 

کارکرده را تائید کرد
اعضای هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام پس از بررسی مصوبه »واردات خودروهای کارکرده«، 

آن را مغایر با سیاست های کلی نظام ندانستند.

گروه اقتصادی -اگر ایران بتواند 
تحریم ها را لغو کند، به سیســتم بانکی 
جهانی یعنی FATF بپیوندند، اقتصاد 
را شفاف کند، دست کاسبان تحریم را 
از اقتصاد خرد و کلان و انرژی کشــور 
کوتاه و مافیا را از بین ببرد، آنگاه می تواند 
شریک پیدا کرده و مستقیما در میادین 

مشترک حضور فعال داشته باشد.
محمود خاقانی درباره همکاری 
ایران و عربســتان در میادین مشترک 
نفتــی باتوجه بــه رویکردهای مثبت 
سیاســی اخیر دو کشور اظهار داشت: 
همکاری دو کشور در حوزه نفت و گاز 
میادین مشترک بستگی به این دارد که در 
دیپلماسی انرژی چه اهدافی را تعریف 
و در اولویت قرار دهیم، اکنون دو کشور  
با وســاطت چین تفاهــم و گفت وگو 
کردند و بنا بر این اســت که کانال های 

دیپلماتیک بین ریاض و تهران را باز کنند 
ولی این بدان مفهوم نیست که اختلافات 
نظر بین دو کشــور کاملا برطرف شده 

باشد.
وی افزود: هنوز مســائل مختلف 
در ســوریه، یمن و عــراق ادامه دارد و 
علاوه بــر آن گروه هــای دلواپس در 
تهران و واشنگتن ســعی دارند تفاهم 
بین دو کشــور را تحت تاثیر قرار داده 
و ملغــی کنند طبیعی اســت که تا این 
تفاهم صورت نگیرد و سرانجام برجام 
مشخص نشود اختلاف نظرهای ایران 
و عربستان به وقوت خود باقی است و 
توسعه همکاری در این گونه میادین نیز 
به عقب می افتد. در ساختار غیرشفاف 
اقتصاد خرد و کلان ایران و مهم تر اقتصاد 
انرژی منافــع گروه خاصی نیز ایجاب 
می کند که بر منابع مالی دولت فشــار 

وارد کنند و به مسیری هدایت کنند که 
خودشان بهره ببرند.

این کارشــناس مســائل انرژی 
تصریح کــرد: در حــال حاضر منافع 
میان مدت و بلندمدت آل سعود، کویت 
و امــارات در این اســت که بــا ایران 
تعامل و همکاری داشــته باشند آنها از 
ایران سرمایه گذاری نمی خواهند چون 
می دانند ایــران بودجه ندارد، اما اگر به 
لحاظ سیاسی همکاری کنند در حوزه 
اقتصادی و بخصــوص انرژی نیز راه 
باز می شــود که البته شرایطی دارد که 
مهم تریــن آن حــل مباحث تحریمی 
است. اکنون ایران با ناترازی عرضه گاز 
و بنزین مواجه است و صنعت نفت و گاز 
با کمبود بودجه و سرمایه گذاری دست 
به گریبان است، جبران ناترازی گاز به 
۸۰ میلیارد دلا ســرمایه نیاز است ایران 

اکنون توانایی ندارد که از نظر فناوروی و 
سرمایه خود را در توسعه میادین درگیر 
کند آنچــه ایران باید با این کشــورها 
تفاهم کند در میزان سهمی است که هر 
کشوری دارد، در همکاری با کشورهای 
همسایه در میادین مشترک کشورهایی 
مثل عربستان شریک خارجی، مشتری، 
سرمایه و فناوری دارند و می توانند سهم 
خودشان بابت سرمایه گذاری، فروش و 
آوردن شــریک خارجــی را بردارند و 
آنچه نصیب ایران می شــود سهمی از 

حق مالکیت میدان است.
خاقانی تاکید کرد: اگر ایران بتواند 
تحریم ها را لغو کند، به سیســتم بانکی 
جهانی یعنی FATF بپیوندند، اقتصاد  
را شفاف کند، دست کاسبان تحریم را 
از اقتصاد خرد و کلان و انرژی کشــور 
کوتــاه و مافیا را از بین ببرد، آنگاه ایران 

هم می تواند شریک پیدا کرده و مستقیم 
در این میادین حضور فعال داشته باشد.

وی درباره توسعه مشترک میدان 
آرش بیان داشــت: اولین بار این ایران 
بــود که در این میــدان حفاری را آغاز 
کــرد و به دلیل اینکه ایران در شــرایط 
خوبی بــود، کویت ادعــای خاصی 
نداشت تا اینکه امکانات ایران ضعیف 
شد و عملیات متوقف و میدان رها شد، 
اکنون کویت در شرایط بهتری است و 
عربستان هم که صاحب سرمایه است، 
بنابراین دو کشور باهم مذاکراتی داشتند 
که میدان را مشــترکا توسعه دهند. این 
کارشناس حوزه انرژی خاطرنشان کرد: 
آنچــه اکنون ایران باید دنبال کند اینکه 
دیپلماسی انرژی حرفه ای مرز و حدود 
و ثغور را تعیین کند و سه کشور به توافق 
برســند، در گذشته کویت قبول داشت 

که ایران ســهامدار اصلی میدان است 
اما اکنون شــرایط تغییر کرده است، در 
هر حال به نظر می رسد در نهایت چین 
وارد توســعه میدان شــد، بنابراین سه 

کشور باضافه چین باید به تفاهم برسند، 
چیــن فناوری و تکنولوژی را وارد کند 
تامین کننده سرمایه هم عربستان باشد، 
ایران نیز می تواند به لحاظ نیروی انسانی 

ورود کند، سه کشور باید در زمینه سهم 
و میزان عایدی به تفاهم برســند و در 
زمینه تامین امنیت انرژی اطمینان داشته 

باشند.

گروه اقتصــادی - بــه گفته 
کارشناسان بازار سرمایه، درخواست 
شفاف سازی اطلاعات و پیگیری نتیجه 
برخورد قانونی سازمان بورس با افراد 
در صــورت بروز تخلف، حق طبیعی 

اهالی بازار است.
ششــم تیرماه در فضای مجازی 
نامه ای منتشر شــد که بیانگر این بود 
دولت در ۱۷ اردبیهشت نرخ خوراک 
گاز صنایع را ۷ هزار تومان تعیین کرده 
اســت؛ ۱۷ اردیبهشتی که همزمان در 
آن تاریخ شاخص کل بورس با ریزش 
تاریخی خود همراه شد. ۱۷ اردیبهشت 
و ریزش ســنگینی که رئیس سازمان 
بورس عشــقی، همان روز علت این 
سقوط  را در جمع خبرنگاران شناسایی 
سود توسط عده ای از معامله گران بازار 
اعلام کرده بود.او افزود: سمت فروش 
تقویت و التهابات در بازار ایجاد شــد 
هیچ دلیل اقتصادی و بنیادی برای این 

ریزش وجود ندارد.
اما انتشار نامه مربوط به خوراک 
گاز صنایــع با تاریخ ۱۷ اردیبهشــت 
ســبب شد ســهامداران و فعالان این 
حوزه معترض شــوند تأخیر بیش از 
۴۵ روزه در رســیدن ایــن مصوبه به 
دســت آنها و داشتن اطلاعات نهانی 
ســهامداران بزرگ، شفافیت و اصل 
ابتدای بازار سرمایه را زیر سوال برده و 
سبب زیان سهامداران خرد شده است.

موضوعی که با واکنش مدیریت 
نظارت بر ناشران ســازمان بورس و 
اوراق بهادار همراه شد؛ آقای جعفری 

طی نامه ای به ناشــران بورسی اعلام 
کرد: با عنایت به اخبار و شایعات منتشر 
شده در رسانه ها در خصوص نرخ گاز 
خوراک و ســوخت در ســال ۱۴۰۲، 
خواهشــمند اســت در اجرای مفاد 
دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات 
شرکت های ثبت شده نزد سازمان، در 
صــورت هر گونه تغییــر در نرخ گاز 
خوراک و یا ســوخت دارای آثار مالی 
با اهمیت بر نتایج عملکرد شــرکت، 
مراتب در اســرع وقت به همراه آثار 
مالی مربوطه به نحو مقتضی افشا شود.

با افزایــش واکنش ها در فضای 
مجــازی در نهایــت وزیــر اقتصاد 
احســان خاندوزی در هیات دولت به 
موضوع مطرح شده واکنش نشان داد 
و توضیحاتی در راستای شفافیت این 
موضوع ارائه کــرد. خاندوزی گفت: 
این  مسئله)نرخ خوراک گاز صنایع( در 
سال  ۱۴۰۲ چند نوبت در هیات دولت 
مطرح شده یک نوبت همین پیشنهاد ۷ 
هزار تومان برای سقف قیمتی در زمانی 
که آقای میرکاظمی هنوز مســئولیت 
سازمان برنامه و بودجه را داشتند مطرح 
شد که جمع بندی نشد. مجدد در ۱۷ 
اردیبهشت ۱۴۰۲ در هیات دولت این 
پیشــنهاد و عوارض و پیامد هایی که 
دارد مطرح و بررســی و بعد  موکول 
شد به کارگروهی با مسئولیت سازمان 

برنامه و سایر دستگاه ها در نهایت نتیجه 
کارگروه در اواخر خــرداد مجدد  به 
هیات دولت اعلام شد. با توجه به این 
که نتیجه کارگروه اواخر خرداد اعلام 
شــده بود در ۲۹ خرداد مصوبه نهایی 
هیات وزیران توسط آقای مخبر ابلاغ 
شــد در این فاصله هم ۱۹ اردیبهشت 
آقای بهادر به سازمان برنامه اعلام کرده 
بودند که سریع تر نتیجه کارگروه را به 
دولت اعلام کنند. ۳۰ اردیبهشت مجدد 
آقای حسینی پور معاون آقای بهادری 
نامه ای خطاب به رئیس سازمان برنامه 
برای نتیجه کارگــروه زده بودند و در 
نهایت اواخر خــرداد کارگروه نتیجه 
را اعــلام و نهایتا در ۲۹ خرداد مصوبه 
نهایی دولت توســط معاون اول ابلاغ 
شــد. او می گوید: اما اصل این طرح 
قیمت ها قبل از دوره جدید ســازمان 
برنامه وجود داشــته است، وزیر نفت 
جلســات مختلفی با شــرکت های 
پتروشــیمی در مورد این نرخ داشته 
بنابراین طرح مســئله اطلاع انجمن 
هــای تخصصی این حوزه از چند ماه 

گذشته وجود داشته است.
او می گوید: فرآیند مســیر این 
حرکت با توجه بــه گمانه زنی هایی 
در فضــای مجازی نیازمنــد اطلاع 
رســانی بود. اما همین شفاف سازی 
وزیر اقتصاد هم با واکنش هایی همراه 

بود و آقای حقانی نســب در گفت و 
گو با رســانه ملی گفت: حتی اگر این 
مصوبه تعیین نرخ خوراک صنایع در 
آخر خرداد تصویب شده باشد اکنون 
در تیر اعلام شده و این یعنی تاخیر چند 
روزه؛ بازار بورس ثانیه ای معامله می 
شــود و آخرین اطلاعات باید در ثانیه 
ها اطلاع رسانی شــود. اما در فضای 
مجازی نیز واکنش های زیادی به غیر 
از مخالفت با نرخ مصوب شــده برای 
خوراک گاز صنایع، در خصوص این 
تاخیر چند روزه جهت اعلام مصوبه 
وجود داشــت، علاوه بر این بسیاری 
از سهامداران خواســتار بررسی روز 
معاملاتی ۱۷ اردیبهشت بازار سرمایه 
بودند. قاسمی یکی از مخاطبان گفت: 
چندین ســال است که در بازار هستم 
باید سازمان بورس اعلام کند روز ۱۷ 
اردیبهشت معاملات چگونه بود و چه 

کسانی از ماجرا خبر داشتند.
ساعد زاده دیگر مخاطب گفت: 
باید علــت ریزش ۱۷ اردیبهشــت 
مشــخص شــود در غیر این صورت 
بســیاری از افراد به عملکرد سازمان 
بورس بد بین خواهند شد و اعتماد به 

بازار از بیان خواهد رفت.
بــی اعتمادی و دلســردی 
ســهامداران آفتی بــزرگ برای 

بازار سرمایه

بی اعتمادی به بازار سرمایه آفتی 
که کارشــناس بازار سرمایه کوروش 
آسایش با اشاره به آن گفت: متاسفانه 
اعتماد طی چندین مرتبه در سال های 
اخیر نســبت به بازار سرمایه خدشه 
دار شــده است. تفاوت در صحبت تا 
عمل یکی از مواردی اســت که علاوه 
بــر این که اعتماد ســهامدار را هدف 
قرار می دهد آنها را نســبت به بازار هم 
دلســرد می کند.این کارشــناس بازار 
سرمایه گفت: از ســال ۹۹ که بخش 
زیــادی از اعتماد ســهامداران از بین 
رفت تلاش زیادی برای بازگشت این 
اعتماد صورت گرفت، اما در چند ماه 
اخیر که بازار رو به بهبود بود و اعتماد 
نسبی به بازار در حال شکل گیری بود 
شاهد اقدامات و رفتار هایی بودیم که 
تلاش های گذشته برای این اعتماد را 
هم بی ثمر کرد به طور مثال نامه ای در 
رابطه با فعالیت خودروســازان یا نامه 
اخیر در خصــوص نرخ خوراک گاز 
صنایع؛ هر چند در خصوص تاریخ این 
نرخ خوراک شفاف سازی انجام شد، 
اما اعتمادی که به ســختی جلب شده 
دوباره متاسفانه می تواند کم رنگ شود.

به گفتــه او، زمانی هم که اعتماد 
از بــازار برود بازگشــت آن هر مرتبه 
نســبت به دوره قبلــی نیازمند تلاش 
بیشــتر خواهد بود در کل بی اعتمادی 

ودلسری ســهامداران به بازار سرمایه 
آفت بزرگی است که برای جلب مجدد 
آن باید تلاش های بســیاری صورت 
گیرد. این کارشناس بازار سرمایه گفت: 
اصل شفافیت و عدالت در بازار سرمایه 
همواره باید رعایت شود و اگر بناست 
اتفاقی تاثیر گذار در بازار ســرمایه رخ 
دهد باید همه سهامداران چه حقیقی 
خرد و چه حقوقی بزرگ در یک زمان 
و به یک اندازه به اطلاعات دسترســی 
پیدا کنند تا این دو اصل بازار ســرمایه 
یعنی شفافیت و عدالت زیر سوال نرود 
چیزی که در بازار های سرمایه دنیا هم 
رعایت می شــود. او گفت: زمانی که 
اعتماد از بازار ســرمایه برود، سرمایه 
افراد از بازار خارج و به سمت بازار های 
رقیب و سفته بازی سراریز می شود و 
این آفت بزرگ برای اقتصاد کشــور و 
بازار سرمایه محسوب می شود بنابراین 
بســیار می طلبد مسئولان تمام اهتمام 
خود را بــرای جلب اعتماد و افزایش 
شــفافیت در بازار به کار گیرند تا بازار 
و سهامداران بیشتر از این شاهد آسیب 

نباشند.
 ۱۷ معامــات  تمامــی 
اردیبهشــت بــازار ســرمایه 

بررسی می شود
ســازمان بورس خبر از بررسی 
معاملات ۱۷ اردیبهشت بازار سرمایه را 

داده اســت؛ اقدامی کــه صبایی مدیر 
نظارت بــر بورس ها در خصوص آن 
گفت: باتوجه به ابلاغیه اخیر معاون اول 
رئیس جمهور و افزایش ظن معاملات 
مبتنی بر اطلاعات نهانی حوالی تاریخ 
صدرالاشاره، پس از استعلام و دریافت 
اسامی مطلعان از تصمیم نرخ خوراک 
و اشخاص تحت تکفل آن ها به عنوان 
دارنــدگان اطلاعات نهانــی، در بازه 
زمانی فوق معاملات اشخاص معرفی 
شده بررســی و در صورت مشاهده 
کوچکتریــن تخلف، به  نحو مقتضی 
مورد پیگیری و رسیدگی قرار می گیرد.
وی بیــان کرد: ایــن تخلفات به 
صورت خودکار و به وسیله هشدارهای 
بســته جدید نظارتی هوشمند کشف 
می شود؛ لذا در شناسایی و رسیدگی به 
این تخلفات، هیچ محدودیت و خط 
قرمــزی وجود ندارد. مدیر نظارت بر 
بورس ها ســازمان بورس می گوید: با 
توجه به قوانین و مقررات، تا پایان زمان 
مراحل رسیدگی، امکان افشای هویت 
اشــخاص متخلف میسر نیست اما با 
توجه به مفاد دستورالعمل بند چ ماده 
۳۶ قانون احکام دائمی )که در آبان سال 
گذشته مصوب و لازم الاجرا شد(، در 
صورت صدور رای قطعی، اســامی 

متخلفان منتشر می شود.
او گفت: ضمنــاً با توجه به نوع 

تخلف این اشخاص )معاملات مبتنی 
بــر اطلاعات نهانــی(، این تخلف از 
مصادیق ماده ۴۶ قانــون بازار بوده و 
جرم محسوب می شود لذا در صورت 
صدور رای قطعی در ســازمان بورس 
که می تواند شــامل آرایی مانند سلب 
صلاحیــت و جریمه نقدی باشــد، 
متعاقبــاً موضــوع از طریــق مراجع 
قضایــی به منظور رســیدگی کیفری 
مــورد پیگیری قرار خواهد گرفت.در 
ادامه نیز رباب وفایی کارشــناس بازار 
سرمایه در راستای پیگیری معاملات 
۱۷ اردیبهشــت بازار سرمایه گفت: 
درخواســت شــفافیت اطلاعات و 
پیگیری نتیجه برخورد قانونی سازمان 
بــورس با متخلفان، حق طبیعی اهالی 
بازار اســت. باید پس از اســتعلام و 
دریافت اسامی مطلعان از تصمیم نرخ 
خوراک و اشخاص تحت تکفل آن ها 
به عنوان دارندگان اطلاعات نهانی، در 
بازه زمانی اعلامی معاملات اشخاص 
معرفی شــده بررســی و در صورت 
مشــاهده کوچکترین تخلف، مورد 

پیگیری و رسیدگی قرار گیرد.
به گفته  کارشناسان، هر نوع اقدامی 
که ســبب بی اعتمادی سهامداران به 
بازار ســرمایه شــود نه تنها برای این 
بازار بلکه آفتی برای کل اقتصاد کشور 
محسوب می شود حالا سازمان بورس 
در راســتای وظیفه قانونی خود وعده 
بررسی معاملات ۱۷ اردیبهشت را داده 
است، اقدامی که بسیاری از سهامداران 

هم خواهان آن بودند.
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بنابرایــن تولید داخلی با ظرفیــت حداکثر یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحــدی به هیچ وجه تکافوی 
نیــاز را نمی کنــد، مضاف بــر اینکه در این مصوبــه، ضوابط منطقی و دقیقی بــرای تأمین ارز، 
ماحظات فنی، زیســت محیطی و شــرایط واردکنندگان خودروی کارکرده، ذکر شــده اســت.

گروه اقتصــادی -معاون وزیر 
نیرو گفت: بنــا داریم ۴ هزار مگاوات 
برق خورشیدی، ۳ هزار مگاوات برق 
بادی از مسیر قانون رفع موانع تولید و 
۳ هزار مگاوات توســط صنایع تولید 
برق تجدیدپذیر داشته باشیم و ۳ هزار 
مگاوات نیز از شهرکهای صنعتی برق 

تجدیدپذیر وارد مدار کنیم.
محمود کمانی در مراسم امضای 
قرارداد احــداث نخســتین نیروگاه 
۱۰۰ مگاواتی بین ســاتبا و چادرملو با 
بیان اینکه قــرارداد امروز بزرگ ترین 
قراردادی است که در قالب قانون ماده 
۱۲ رفع موانع تولید به امضا رســیده، 
اظهار داشت: امیدواریم این نیروگاه به 
موقع وارد مدار شــود و بخشی از نیاز 

برق صنعت کشور را تامین کند.

وی افزود: مجوز ۴ هزار مگاوات 
نیروگاه خورشــیدی داشتیم که برای 
۳ هزار مگاوات مناقصه برگزار شــده   
اســت.مدیر عامل سازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر گفت: یکی از موانعی که 
منجر به تاخیر شد بازپرداخت به موقع 
ســرمایه گذاری بود که با پیگیریهای 
انجام شده آیین نامه ماده ۱۲ اصلاح شد 
و تضامین لازم داده می شود. همچنین 
ســازمان برنامه و بودجه مکلف شده 
که برای ســرمایه گذار کد شناسه یکتا 
تخصیص دهد، با رفع این موانع قرارداد 

منعقد و باقیمانده کار جلو می رود.
وی خاطرنشان کرد: برای احداث 
۳ هزار مگاوات نیروگاه بادی از طریق 
ماده ۱۲ در حال اخذ مجوز هســتیم که 
امیدواریم با کمــک متولیان ار جمله 

ســازمان برنامه و بودجه بزودی شاهد 
تصویب در شــورای اقتصاد باشیم که 

پروسه احداث انجام شود.
وی بــا بیان اینکه ترکیب نیروگاه 
خورشــیدی و بادی می تواند نیاز برق 
را در زمان پیک پوشــش دهد، افزود: 
زمانی که برق خورشیدی در صبح زود 
و یا شــب امکان تولید ندارد برق بادی 
می تواند تولید داشته باشد تا برق پایدار 
تامین  شود. کمانی تصریح کرد: مسیر 
دیگــر ما حضور صنعت برای احداث 
نیروگاه تجدیدپذیر است علاوه بر آن 
از طریــق ماده ۱۲ و بورس نیز  صنعت 
می تواند به صــورت خودتامین برق 
مورد نیاز را تامین کند.وی کفت: ما بنا 
داریم ۴ هزار مگاوات برق خورشیدی، 
۳ هزار مگاوات برق بادی از مسیر قانون 

رفــع موانع تولید و ۳ هــزار مگاوات 
توســط صنایع تولید برق تجدیدپذیر 
داشته باشــیم و ۳ هزار مگاوات نیز از 
شــهرکهای صنعتی برق تجدیدپذیر 
وارد مــدار کنیم که مصوبات آن اخذ و 
ابلاغ شده و امکان صدور پروانه دارند.

معــاون وزیــر نیرو گفــت: در 
پیک امســال از ۲۰ تیر تــا ۲۰ مرداد ۶ 
هزار مگاوات کمبود بــرق داریم اگر 
تجدیدپذیرها وارد مدار شوند تابستان 
سال آینده بدون اینکه محدودیتی برای 
بخش کشاورزی و صنعت قائل شویم؛ 

تامین برق خواهیم داشت.
وی خاطرنشان کرد: علاوه بر این 
ما ناترازی گاز داریم و امکان تامین گاز 
نیروگاهی در آینده سخت است بنابراین 
توسعه تجدیدپذیر باید در دستور کار 

قرار گیرد.کمانی بیان داشت: علاوه بر 
۱۰ هزار مگاوات؛ تابلوی برق سبز در 
بورس را که ماه گذشته راه اندازی شد؛ 
داریم که خریداران و فروشندگان در آن 
معامله می کنند. همچنین مسیر خوبی 
برای توســعه مقیاس کوچکها ایجاد  
شده، ایجاد شهرکهای خورشیدی و راه 
اندازی نیروگاه پشت بامی در سوله های 

صنعتی نیز در دستور کار است.
وی بــا بیان اینکــه در نظر داریم 
در هر اســتان یک شــهر خورشیدی 
راه انــدازی کنیــم، گفــت: احداث 
نیروگاههای انشعابی نیز مطابق گذشته 
ادامه دارد.معاون وزیر نیرو تاکید کرد: 
بــرای بخش حمایتی نیز احداث ۱۱۰ 
هــزار مگاوات را در نظــر گرفتیم که 

مقدمات آن انجام شده است.

درهراستانشهرکخورشیدیراهاندازیمیشود
معاون وزیر نیرو:
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